
 اجرای فاز نخست پروژه انتقال آب 
دریای عمان به اصفهان

استاندار اصفهان از به نتیجه رسیدن گام)فاز( نخست پروژه 
بزرگ انتقال آب دریای عمان به استان که مهم ترین مزیت آن 
قطع مصرف صنایــع منطقه از آب رودخانه زاینده رود اســت، 

خبر داد. 
و  موانــع  وجــود  به رغــم  گفــت:  جمالی نــژاد  مهــدی 
محدودیت های زیاد، نخستین اقدام عملی در راه تامین آب 

مورد نیاز صنایع اصفهان به نتیجه رسید. 
وی ادامه داد: گام نخســت اجرای این پروژه؛ قطع مصرف 
صنایع منطقه بــه رودخانه زاینده ود از طریــق اتمام گام)فاز( 
اول ســامانه بزرگ انتقــال آب دریای عمان به اصفهان اســت 
که با اجــرای حدود ۸۰۰ کیلومتــر خط انتقال، ایجــاد مخازن و 
ایستگاه های پمپاژ، شیرآلات و اتصالات مربوطه انجام گرفت. 
استاندار اصفهان تصریح کرد: در این مرحله، امکان انتقال 
۷۰ میلیون مترمکعــب آب نمک زُدایی شــده دریا)معادل کل 

مصرف صنایع بزرگ( به اصفهان فراهم شد. 
وی گفت: در فاز نخســت این پــروژه، ۷۰ میلیون مترمکعب 
آب از طریق خلیج فــارس و در مرحله بعد، آب انتقال یافته به 

استان از طریق دریای عمان تامین می شود. 
جمالی نژاد تصریح کرد: در مرحله نخســت و پس از افتتاح 
پروژه، پالایشــگاه اصفهــان و صنایع شــمال اســتان از این آب 
بهره مند می شوند و در مرحله بعد و ظرف روزهای آتی، مجتمع 
فولاد مبارکه و صنایع جنوبی استان نیز به این منبع، دسترسی 

پیدا خواهند کرد. 
جمالی نــژاد اضافــه کــرد: پــس از برقــراری ایــن دسترســی، 
روزشمار و ضرب الاجل قطع کلیه مصارف صنایع آب بَر استان 
به منابع سرزمینی و اتصال فوری آنها به آب دریا اعلام و مجدانه 
کید کرد: به هیچ عنوان قرار نیست با این  اجرا می شود. وی تا
آب، توسعه جدیدی در حوزه صنایع آب بَر و آلاینده پیرامون 
شهر اصفهان اتفاق بیفتد. استاندار اصفهان همچنین با اشاره 
به فرمایش رهبــر معظم انقلاب مبنــی بر اینکه امــروز بهترین 
مبارزه با آمریکا، خدمت به مردم است، گفت: در شرایط جنگی 
به طــور یقیــن ســخت تر کار می کنیم و بــزودی اخبــار خوبی از 
سایر پروژه های آبی استان نیز به اطلاع مردم خواهیم رساند. 
وی خاطرنشان کرد: دست اندرکاران این سامانه بزرگ، چه در 
دولت قبل و چه در این دولت، با حمایت صنایع بزرگ استان 
)پالایشــگاه اصفهان و فولاد مبارکه( پروژه ای بزرگ و ســخت را 
در زمانی بسیار کوتاه به سرانجام رساندند و با این کار، نه فقط 
، افتخار آفریدند و یک رکورد ملی  برای استان بلکه برای کشور

را به ثبت رساندند. 
جمالی نــژاد ابــراز امیــدواری کــرد؛ بــزودی بــا حمایــت 
ســهامداران و همت دیگر عوامل، شــاهد شــتاب در اجرا و به  

ثمر نشستن بخش دوم پروژه مورد نظر باشیم. 
وی در عیــن حــال تصریــح کــرد: احیــای کامــل زاینــده رود 
کان نیازمند اعمال مدیریت چندوجهی به ویژه در کنترل  کما
مصــارف بی رویه و اجــرای ســایر پروژه هــای آبی اســتان نظیر 
»ماندگان« و »کوهرنگ سه« اســت. به گزارش ایرنا، عملیات 
اجرایــی مرحلــه نخســت پــروژه انتقــال آب از دریــای عمــان 
به اســتان اصفهــان، مهــر ســال ۱۴۰۱ در ۲۴ نقطه با حضــور ۱۴ 
پیمانکار و عملیــات مرحلــه دوم آن، هفتــم مهر ســال ۱۴۰۲ با 
حضور رئیس جمهور آغاز شد. با اجرای این پروژه عظیم ملی، 
۷۰ میلیون مترمکعب آب نمک زُدایی شــده دریــای عمان در 
مرحله نخســت و ۴۰۰ میلیــون مترمکعــب در مرحلــه دوم، به 
اصفهان انتقال داده می شود. به گفته مسئولان، اجرای این 
پروژه فقط با هدف تامین آب صنایع موجود در اســتان است 
و به هیچ وجه طرح توسعه واحدهای صنعتیِ آب بَر از طریق 
آن در دستور کار نیست. خشکســالی از اصلی ترین مشکلات 
استان اصفهان اســت به طوری که زاینده رودبه طول بیش از 
۴۰۰ کیلومتر در دهه های اخیر به دلیل برداشت های غیرقانونی 
کم جمعیت و  در بالادست، انتقال آب به حوضه های دیگر، ترا
تا حدودی کاهش نسبی بارندگی ها، به یک رودخانه با جریان 
دوره ای، تبدیــل و در پاییــن  دســت، در برخی فصــول به ویژه 

تابستان با خشکی مواجه شده است. 

کارشناســان علــوم  آرمــان ملــی _ شــفق محمدحســینی: 
آزمایشــگاهی سال هاســت به دنبال مصوبه کمیســیون بهداشت 
مجلــس شــورای اســلامی و قول هــای مســئولان وزارت بهداشــت 
هســتند تا پروانه نظام کارشناســان علــوم آزمایشــگاهی را دریافت 
کنند. با توجه به اینکه در سال های اخیر، برخی افراد غیرمتخصص 
در آزمایشــگاه های کشــور حضور یافته انــد، که تبعات این مســاله 
دامن نظام سلامت کشــور را خواهد گرفت، حالا با نظام مند شدن 
کارشناســان علوم آزمایشــگاهی، این افراد غیرمتخصص از چرخه 

سلامت کشور خارج خواهند شد. 
شهیدطاهر آیت اللهی، کارشناس علوم آزمایشگاهی، با ۲۴سال 
کرم، در بامداد جمعه ۲3  سابقه در آزمایشگاه بیمارستان رســول ا
خردادمــاه، در حریم امــن خانه خــود در خیابان پاتریــس لومومبا 
شهید شد. وی در حالی چشم از دنیا فروبست که در ماه های اخیر 
به دنبال مصوبه کمیســیون بهداشــت مجلس شــورای اسلامی و 
قول های مسئولان وزارت بهداشت، چشم انتظار نظام کارشناسان 

علوم آزمایشگاهی بود. 
در همیــن راســتا، علیرضــا مســعودی، کارشــناس آزمایشــگاه و 
 ، عضــو هیات مدیــره جامعه صنفــی آزمایشــگاهیان بالینی کشــور
دربــاره موضــوع نظام مند شــدن کارشناســان علوم آزمایشــگاهی 
به »آرمان ملی« گفت: ما تقریبا از چند ســال پیــش پیگیر موضوع 
نظام مند شدن کارشناسان علوم آزمایشگاهی هستیم. حتی حکم 
دادگاه و رای دادگاه قوه قضائیه را هم داریم. رای و مجوز کمیسیون 
بهداشــت مجلس شــورای اســلامی را داریم. متاســفانه بخشــی از 
وزارت بهداشــت که معاونت حقوقی وزارت اســت، کمی زاویه دارد 

درباره موضوع نظام مند شدن کارشناسان علوم آزمایشگاهی. 

   کارشناسان پروانه دار
، افزود: یک اصطلاحی داریم  او با اشاره به کارشناسان پروانه دار
. اصولا کارشناســان پروانــه دار فقط  به نــام کارشناســان پروانــه دار
به چند رشــته محدود شــده اســت، مثلا رشــته هایی که بــا پروانه 
کارشناسی شــان می تواننــد دفتــر کار تاســیس کنند و مســتقلا کار 
کنند که از آن جمله می توان به بینایی ســنجی، شنوایی سنجی و 
فیزیوتراپی. درواقع اینها هم نظام دارند و هم مجوز تاسیس دفتر 
دارند. مــا قانونی داریــم در وزارت بهداشــت و مصوبــه ای داریم که 
گفتند همه رشته های کارشناسی که مدرک آنها به تصویب وزارت 
بهداشت می رســد، عملا دارای پروانه محسوب می شوند. اما این 
پروانه، پروانه اشــتغال آنهاســت، نه پروانه تاســیس. ما در قوانین 
مجلس داریــم که کارشناســانی کــه پروانــه دار باشــند و پروانه آنها 

به منزله مجــوز کار باشــد، می توانند ذیل مجموعه نظام پزشــکی 
دارای شــماره نظــام باشــند. طبــق همین مســتندات چند ســال 
پیش همکاران ما از قــوه قضائیه رای گرفتند و پیگیر شــدند و رای 
دادگاه مبنی بر این شــد که کارشناســان علوم آزمایشــگاهی با این 
مستندات می توانند شــماره نظام پزشــکی بگیرند و الزام کرد طی 
آنکه به همه کارشناسان علوم آزمایشگاهی شماره نظام را بدهند. 
متاســفانه با تعللی که نظام پزشکی داشــت، کار به اینجا رسید که 
برای خــود رئیس ســازمان نظــام پزشــکی کشــور دادگاه یک حکم 
گر حکم دادگاه را اجرا نکنید، تعلیق از کار می شوید  مجزایی زد که ا
کی بودند،  که ناچــار شــدند بــرای آن دو نفــر از همکاران مــا که شــا
شــماره نظام را تعلق دهند. عملا آن تابوی عدم شــماره دار شدن 
کارشناســان علوم آزمایشگاهی با این کار شکســت، اما مشکلی که 
ما داریــم در شــورای عالی نظــام پزشــکی، همکارانی که بــه عنوان 
نمایندگان جامعه آزمایشــگاهی در نظام پزشکی مستقر هستند، 
کثرا اعضای پاتولوژیســت موازی با آزمایشگاه هستند.  متاســفانه ا
پاتولوژیست ها، دارای تخصص پاتولوژی هستند، و به نوعی زاویه ای 
که با بچه های علوم آزمایشــگاهی دارند این اســت که کارشناسان 
علــوم آزمایشــگاهی، بــه نوعــی زیرمجموعــه کاری آنهــا محســوب 
می شوند. این زیرمجموعه بودن به نوعی تعارض منافع برای آنها 
ایجاد می کند، یا حداقل آنها این گونه احســاس می کنند. دوست 
ندارند که کارشناسانی که به عنوان زیرمجموعه کاری آنها هستند، 

هویت مند و شناسنامه دار شوند. 

   افراد غیرمتخصص در آزمایشگاه ها
این کارشناس علوم آزمایشــگاهی با اشــاره به مزایای نظام مند 
شــدن کارشناســان علوم آزمایشــگاهی، گفت: از مزایای نظام مند 
شــدن بچه های کارشناســی علوم آزمایشگاهی این اســت که این 
کارشناســان ابتــدا دارای هویــت و شناســنامه کاری می شــوند کــه 
در واقــع غیــر از دانــش آموختــگان رشــته علــوم آزمایشــگاهی فرد 
دیگری اجازه ورود به بخش فنی آزمایشــگاه را نــدارد. حق دخالت 
در تشــخیص ســلامت جامعه را ندارد. متاســفانه در حــال حاضر، 
عموم جامعه اطلاع ندارند که ما الان افرادی را در آزمایشــگاه های 
تخصصی و تشــخیص طبــی داریم که مشــغول بــه کار هســتند که 
با دفــاع و حمایت همیــن برخی از پاتولوژیســت هایی که برایشــان 
اهمیتی ندارد که چه افرادی لازم اســت در آزمایشــگاه هایشان کار 
کنند و چه کســانی روی نمونه های پاتولوژیک مــردم کار می کنند. 
رشته های مختلفی را به آنها کاربری دستگاه ها را آموزش می دهند 
و باحقوق خیلی کمتر از دانش آموختگان دارای لیســانس رشــته 

علوم آزمایشگاهی، و عملا آنها را وارد حوزه آزمایشگاه کردند. آنقدر 
هم تعداد این افراد زیاد است که به یک موضوع عادی تبدیل شده 
اســت و از طرفی یکی از سیاســت های ســازمان نظام پزشــکی این 
اســت و اخیرا خود معاونت درمان وزارتخانه بخشــنامه ای را صادر 
کرده اســت که با هماهنگی سازمان نظام پزشــکی مانع ورود همه 
عوامل مخل و غیرتخصصی در حوزه سلامت جامعه باشند که یکی 
از آنها همین مورد است ولی متاسفانه در این مورد خاص که تعارض 
منافع می تواند داشته باشد با پاتولوژیســت ها که به عنوان رئیس 
شورا و اعضای شورای نظام پزشکی در سازمان هستند، متاسفانه 
روی همین یک مــورد ندید گرفته می شــود. او در ادامه گفت: الان 
خیلــی از افرادی کــه در آزمایشــگاه های کار می کنند، کارشناســان 
زیســت شناســی، شــیمی، حتــی رشــته های غیــر از علوم پزشــکی 
هســتند. دوره هایــی و کاربری هایــی را می بیننــد و در آزمایشــگاه 
مشغول به کار می شوند. اینها تعدادشان فراوان است و ما از طرف 
معاونت درمان و مراجع سلامت کشور قانون داریم. دستورالعمل و 
الزاماتی داریم که باید صرفا در بخش های تشخیصی و بخش های 
، کارشناســان علــوم  فنــی آزمایشــگاه های تشــخیص طبــی کشــور
آزمایشگاهی که تحصیل این رشته را دارند و دانش این کار را دارند، 
به این کارها بپردازند و نه هیچ کدام از رشــته های دیگر. متاسفانه 

حتی این قوانین الزام اجرایی هم ندارد. 

   ابلاغ مصوبه مجلس 
مســعودی بــا اشــاره بــه رای دادگاه، بیــان کــرد: مــا بعــد از رای 
دادگاه، رفتیم سراغ کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی، 
آقای شــهریاری و خانم محمدبیگی، دیدارهــای متعدد حضوری 
داشــتیم و مســتندات را ارائه دادیم و این دغدغه خود کمیسیون 
شد و جلساتی برگزار کردند و مصوبه کمیسیون بهداشت شد و این 
مصوبه ابلاغ شد به معاون درمان و معاون حقوقی وزارت بهداشت 
که موکلــف شــدند در عرض مــدت کوتاهــی نامــه ای را به ســازمان 
نظام پزشــکی بزنند مبنــی بر اینکــه مــدرک کارشناســی بچه های 
علوم آزمایشــگاه به عنوان پروانه کار و پروانه اشتغال، نه به عنوان 
پروانه تاسیس آزمایشگاه، محسوب می شود و به آنها در خصوص 
تسری شماره نظام اقدام کنید. این میان افرادی که با اجرای این 
مصوبه مخالف بودند، بهانه ای را ایجاد کردند که اینها می خواهند 
بــا لیسانسشــان پروانــه دار شــوند و نظــام بگیرنــد و بعــد بیاینــد و 
آزمایشگاه تاسیس کنند. حالا سه چهار ماه از این مصوبه می گذرد و 
پیگیری ها از طرف کمیسیون به چندین نامه حتی تذکرآمیز از طرف 
کمیسیون بهداشت مجلس به وزارت بهداشت صورت گرفته است، 
که چرا شــما نامه ای را که قرار بود بزنید، به ســازمان نظام پزشکی، 
انجــام نمی دهید؟ ایــن روال کجــای کارش الان اشــکال دارد. این 

میان افرادی پیگیر مخالفت شدید با این اتفاق هستند. 

   نظام مندی و سلامت جامعه
ســوال کارشناســان علوم آزمایشــگاهی این اســت که نظام مند 
شــدن ما به چه جریان یا گروهی ضربه می زند و به نفع چه کسانی 
خواهد بود؟ نظام مند شــدن صرفا به نفع ســلامت جامعه اســت. 
وقتــی در خانــه ملــت توســط نماینــدگان مــردم ایــن مصوبــه در 
تخصصی ترین کمیســیون مجلس مصوب می شــود که نظام مند 
شــدن کارشناســان علــوم آزمایشــگاهی صرفا بــه نفع تشــخیص و 
ســلامت جامعه اســت و انتفاع همگانی را مردم می برند. حالا این 
گر مغایر باشد،  میان برخی با منافع شخصی و گروهی و صنفی آنها ا
آیا بایــد قوانیــن مصــوب مجلــس و وزارت بهداشــت، به خاطر این 
چندنفر معدود یا رانتی که دارند و تاثیری که بر بخشی از زیرمجموعه 
وزارت بهداشــت دارند، باید این قانون زیرپا گذاشته شود؟ 5۰ هزار 
جامعه کارشناســی علوم آزمایشگاهی کشــور، چندین سال است 
که منتظر این حق حداقلی خودشان هستند. این حقی است که 

جامعه از آن منتفع خواهد شد. 

گــــزارش

اخبار کوتــــاه

 
مخابرات 

گهانی گران شده است.  مبلغ تلفن ثابت شهر بابل به طور نا
از مســئولان تقاضا داریم که بــه این موضوع رســیدگی کنند تا 

بلکه متوجه شویم دلیل این گرانی چیست؟
مزرعانی از بابل

بیکاری 
بیکاری در لرستان به مرز فاجعه رســیده است. دولت باید 
اقدامی جدی در این زمینه داشــته باشــد. جوانان این شــهر 
توانایی دارند امــا کار ندارند. نبــود کار هم هزار مشــکل ایجاد 

می کند. 
بیگی از بروجرد

مخازن زباله
چرا مخــازن زباله های تهــران برنامه شست وشــو به صورت 
مداوم ندارد. تمام این مخازن مملــو از هر میکروب و بیماری 
اســت و باعــث آلودگــی هــوای شــهر می شــود. از مســئولان 
شــهرداری تهران درخواســت می شــود کــه حداقــل هفته ای 

یکبار این مخازن شسته شود. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« مشکلات کارشناسان علوم آزمایشگاهی را بررسی می کند

کارشناسان علوم آزمایشگاهی همچنان در انتظار نظام مند شدن

 آسیب 3 هزار و ۶00 واحد مسکونی 
در پایتخت 

شــهرداری  نوســازی  ســازمان  سرپرســت 
تهــران جزئیــات مقاوم ســازی ســاختمان های 
آسیب دیده در جنگ تحمیلی ۱۲ روزه در پایتخت 
را تشریح کرد. به گزارش ایلنا، علی اصغر کمالی زاده 
سرپرســت ســازمان نوســازی شــهرداری تهــران، 
بــا اعــلام اینکــه مقاوم ســازی ســاختمان های 
آسیب دیده در جنگ تحمیلی ۱۲ روزه به سازمان 
گــذار شــده اســت،  نوســازی شــهرداری تهــران وا
اظهار کرد: بر اســاس آنچه اعلام شــده ۲5۰ واحد 
مســکونی در تهران نیــاز به مقــاوم ســازی دارند. 
گفتنی است، بر اساس اعلام شهردار تهران، تا به 
امروز ســه هزار و ۶۰۰ واحد مســکونی در پایتخت 
آسیب دیده اند که ۲۰۰ واحد نیاز به نوسازی، ۲5۰ 
واحد نیاز به مقاوم ســازی و هــزار و 5۰۰ واحد نیاز 

به ترمیم دارند. 

آلودگی هوا دومین عامل مرگ ومیر 
در کشور است

در  هــوا  آلودگــی  تحقیقــات  مرکــز  رئیــس 
پژوهشکده محیط زیست دانشگاه علوم پزشکی 
تهران، آلودگــی هوا را دومین عامل مــرگ و میر در 
کشــور عنوان کرد. محمدصادق حســنوندگفت: 
در ۲۴ ســاعت گذشــته میزان ذرات معلــق بالاتر 
از ۱۰ میکــرون و کمتــر از آن، ۱۰ تــا ۱5 برابــر حــدی 
است که سازمان بهداشت جهانی برای سلامتی 
اعلام کرده اســت. رئیس مرکز تحقیقــات آلودگی 
هوا در پژوهشکده محیط زیست دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران اضافه کــرد: میانگیــن غلظتی که 
در ایســتگاه های شــهر تهران گزارش شــده است 
حدود ۴5۰ میکروگرم بر متر مکعــب بوده و حتی 
در برخــی مواقع تــا ۶۰۰ میکروگــرم بر متــر مکعب 
گزارش شــده که وضعیت نامطلوبی است. وی با 
بیان اینکه سالانه 5۰ هزار مرگ منتسب به آلودگی 
هوا در کل کشور ثبت می شود، افزود: این میزان 
مرگ ومیر بسیار زیاد اســت و دومین عامل خطر 
مرگ بعد از فشار خون بالا تلقی می شود؛ در واقع 
دومین عامل خطری اســت که در کشــور بیشــتر 

موارد مرگ را دارد. 

 آسیب 1500 تخت بیمارستانی 
در جنگ 1۲ روزه 

پیرحســین کولیونــد، رئیــس جمعیــت هــلال 
احمر با اعلام اینکه حدود ۱5۰۰ تخت بیمارستانی 
در جنگ ۱۲ روزه دچار آســیب شد، در عین حال 
گفــت که حتــی یک بیمــار پشــت در بیمارســتان 
یــا اتــاق عمــل نمانــد و امدادگــران نیــز در همــه 
عملیات هــای فراخــوان شــده، حضــور ســریع و 
موثــری داشــتند. پیرحســین کولیونــد بــا بیــان 
اینکه در طول جنگ ۱۲ روزه، از آموزش تخصصی 
و آمــوزش همگانــی مــردم نیــز غفلــت نکردیــم، 
کیــد کــرد: در تعامــل بــا نهادهــای بین المللــی  تا
از جملــه فدراســیون، کمیتــه و اعضــای نهضــت 
خ و هلال احمــر جهــت  بین المللــی صلیــب ســر
مطالبه گری حقوق مردم بی گناه، غیرنظامیان و 
کید  امدادگران مان، بی نظیر عمل کردیم. وی با تا
بر اینکه ما معتقد هستیم که همواره باید آمادگی 
کامل داشــته باشــیم، افزود: نقاط قــوت و ضعف 
هلال احمر را در این جنگ شناســایی کرده ایم و 
برای مواجهه با انواع حوادث و کمک به مردم در 

هر شرایطی آماده هستیم. 

 ایجاد پناهگاه  
در پارکینگ های زیرسطحی 

شــهردار تهران درخصوص پناهگاه های سیار 
گفت: ایجاد و توسعه پناهگاه های زیرساختی که 
مجــوزش را به عنــوان پارکینگ های زیرســطحی 
داریــم، در دســت اقــدام اســت. بــه گزارش مهــر، 
کانی شهردار تهران درباره این سوال که  علیرضا زا
آیا در شرایط بحرانی مشکلی در تأمین آب شرب 
خواهیــم داشــت، اظهــار کرد: نــه هیچ مشــکلی 
نخواهیم داشت. همان طور که تعهدی که برای 
انتقال آب شرب داشــتیم را انجام دادیم و وزارت 
نیرو و قرارگاه خاتم سربلند همچنان وظیفه خود 
را به خوبــی انجام می دهنــد. وی در جــواب این 
ســوال که چرا پناهگاه خــوب و مطمئــن نداریم، 
خاطرنشــان کرد: اینهــا غفلت هایی اســت که در 
گذشــته صورت گرفته و مــا الان به شــدت دنبال 
طراحی مجددی هستیم که بتوانیم ایمنی را برای 
شهر به عنوان یک اصل و اساس داشته باشیم. 
کانی همچنین در خصوص پناهگاه های سیار  زا
گفت: فعلاً ایجاد و توسعه پناهگاه زیرساختی که 
مجــوزش را به عنــوان پارکینگ های زیرســطحی 
داریــم در دســت اقــدام اســت. درنهایــت ایــن 
امکانات به عنــوان پارکینگ نیــز در اختیار مردم 
قرار می گیرند. طراحی آن انجام شــده و مشــاوره 

می گیریم که کار دنبال بشود. 

 کشف ماینرهای قاچاق به ارزش 
1۲0 میلیارد ریال در مرند

فرمانده انتظامی اســتان آذربایجان شــرقی از 
کشف تعداد ۶۲ دستگاه ماینر قاچاق به ارزش ۱۲۰ 
میلیارد ریال در شهرســتان مرند خبر داد. سردار 
علی محمدی در تشــریح این خبر گفــت: در پی 
دریافت خبــری مبنــی بر اســتخراج غیرمجــاز ارز 
دیجیتــال در کارگاه تولیدی در شهرســتان مرند 
بلافاصله پیگیری موضوع در دستور کار ماموران 
شهرستان قرار گرفت. وی افزود: ماموران مبارزه 
با قاچاق کالا پس از شناســایی محل اســتفاده از 
، با هماهنگی قضائی در یک  ماینرهای غیرمجاز
عملیــات ضربتــی بــه بازرســی از مــکان موردنظر 

پرداختند. 

در هفته هــای اخیر هــوای تهــران و برخی شــهرهای مرکزی و 
کنده از گردو غبار بود. به طوری که در برخی روزها  جنوب ایران، آ
ک قرارگرفت و  هوا برای همه گروه های جامعه در وضعیت خطرنا
به همه توصیه شد تا جایی که برایشان امکان دارد از خانه خارج 
نشوند. حالا گرمای هوا هم به این آلودگی اضافه شده است. در 
همین راســتا، مدیرکل محیط زیست اســتان تهران گفت: سال 
گذشته یکی از سال های خشک محسوب می شد و بارش اندکی 
در دشت ها رخ داد که خشک شــدن آن ها در نهایت به تشدید 
گرد و غبار در ســال جاری منجر شــده است. حســن عباس نژاد 
در گفت وگــو بــا ایســنا، وظایــف قانونــی اداره کل محیط زیســت 
ک را شــرح داد  اســتان تهران حین، قبل و بعد از وقــوع گرد و خا
و اظهار کــرد: پدیده گــرد و غبار در زمــره پدیده هــای بحرانی قرار 
دارد. تشــخیص وقوع آن برعهده ســازمان هواشناسی است که 
گاهی سازمان  گاهی ها را اعلام می کند. پس از ارایه پیش آ پیش آ
هواشناسی، سازمان حفاظت محیط زیســت بر اساس وظیفه 
ذاتــی  خود کیفیــت هــوا را بــه کارگــروه کاهــش آلودگی هــوا اعلام 
می کند. با درخواست ســازمان محیط زیســت، مدیریت بحران 
اســتان وارد عمل و جلســه کارگروه مدیریت گرد و غبــار با حضور 
معاون استاندار یا مدیرکل مدیریت بحران استان و نمایندگان 
ســایر دســتگاه ها تشــکیل می شــود. مدیــرکل محیــط زیســت 
اســتان تهران اضافه کــرد: در این جلســه درباره نحــوه مدیریت 
و برنامه ریــزی برای کاهــش گرد و غبــار تصمیم گیری می شــود و 
دســتگاه های مختلف نظرات تخصصی خــود را ارائه می دهند. 
ســازمان حفاظت محیط زیســت هم در این میان نقش ناظر را 
ایفا می کند و بر اجرای مصوبات نظارت دارد. وی که دبیر کارگروه 
مدیریــت مواقع اضطــرار وقوع پدیــده گــرد و غبار اســتان تهران 
ک  است، در خصوص اقدامات انجام شده برای خیزش گرد و خا
به تهران گفت: استان تهران نیز همانند بسیاری دیگر از مناطق 
کشور تحت تأثیر پدیده گرد و غبار قرار گرفته است. شب دوشنبه 
ک، ذرات معلق  کم گــرد و خا )۱5 تیرماه( به دلیل نفوذ توده مترا
در هوا با افزایش شدید به ویژه در شهرهای غرب و جنوب غرب 
تهران مواجه شــد که پایــش دســتگاه ها نشــان داد کیفیت هوا 

به شدت افت  کرده است. 

   منشا اصلی آلودگی
عباس نژاد ادامه داد: منشــأ اصلــی این آلودگــی، کانون های 

گرد و غبار محلــی در اطراف تهران بودنــد. فعالیت های صنعتی 
و معدنی، دشــت ا... آباد و تالاب صالحیه که متأســفانه به دلیل 
، به ویژه ســال گذشته  خشکسالی های شــدید ســال های اخیر
کنون از کانون های اصلی گرد و غبار اســتان  خشــک شــده اند، ا
تهــران بــه شــمار می رونــد. وی ادامــه داد: )صبــح ۱۶ تیرمــاه( 
بــه دســتور اســتاندار جلســه فوق العــاده کارگروه گــرد و غبــار در 
اســتانداری تهــران تشــکیل و تصمیم هــای مهمی بــرای کنترل 
شــرایط گرفته شــد. از جمله این که فعالیت معادن شن و ماسه 
به ویژه در اطراف تهران و شهرســتان های همجوار متوقف شــد 
همچنین به برخی واحدهای صنعتی که احتمال ایجاد آلودگی 
داشتند، با هماهنگی سازمان صمت اخطارهای لازم داده شد و 
به طور موقت از فعالیت آن ها جلوگیری شد تا شرایط به وضعیت 
پایدارتری برسد. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران در 
پاسخ به پرسشی در خصوص احتمال تداوم این شرایط تا پایان 
فصل تابستان نیز گفت: متأســفانه در حال حاضر عامل اصلی 
، کانون های فعال در اطراف اســتان هســتند.  پدیده گــرد و غبار
بخش عمده ای از گرد و غبار اســتان تهران منشــأ خارجی ندارد 
بلکه مربوط به کانون هایی در اطراف استان است. این کانون ها، 
شــامل تالاب های خشک شــده و دشت هایی هســتند که طی 
کنون شــرایط  ســالیان گذشــته دچار بحران کم آبی شــده اند و ا

مطلوبی ندارند. 

   برنامه های بلندمدت
عباس نژاد برنامه های بلندمدت مقابله با گرد و غبار استان 
تهران را تشریح کرد و گفت: در کنار اقدامات فوری مانند توقف 
فعالیت واحدهای صنفی آلاینده، برنامه های بلندمدت نیز با 
همکاری دستگاه های مختلف در حال اجراست. کانون های 
گرد و غبار شناسایی شده و فرآیند احیا و بازسازی این مناطق 
بــا همــکاری نهادهــای متولــی از جملــه منابــع طبیعی کشــور 
آغاز شــده اســت همچنین به منظور توســعه پوشــش گیاهی، 
کاشــت درختان و افزایش فضای ســبز برای مقابله با فرسایش 
بادی در دســتور کار قرار گرفته اســت. اســتاندار شخصاً پیگیر 
اجرای این برنامه هاست و دستگاه هایی مانند سازمان منابع 
طبیعــی، ســازمان آب منطقــه ای و ســایر نهادهــا نیــز در ایــن 
طرح ها مشــارکت دارند. مدیرکل محیط زیســت استان تهران 
در خصوص عدم تصمیم گیری برای تعطیلی ادارات یا مدارس 

ک نیز گفــت: هشــدارهای لازم  تهران در پی خیــزش گــرد و خا
از پیش صادر شــده بود و آمادگی های اولیه وجود داشــت. در 
خصــوص تصمیم گیری بــرای تعطیلــی باید گفت که شــاخص 
لحظه ای مد نظــر نیســت و در صــورت پایداری شــرایط جوی 
برای تعطیلی تصمیم گیری می شود. براساس پیش بینی های 
هواشناسی، انتظار می رفت که از صبح روز گذشته میزان آلودگی 
کاهش یابد. به همیــن دلیل، تصمیمــی در خصوص تعطیلی 
اتخاذ نشــد. وی در ادامه گفــت: کیفیت هوا روز گذشــته برای 
گروه های حســاس ناســالم بود و توصیه ها و هشــدارهای لازم 
به صورت عمومی از سوی دســتگاه های مسئول منتشر شد و 
از شــهروندان به ویژه گروه های حســاس درخواست شــد تا در 

فضای باز تردد نکنند. 

   شناسایی کانون های گرد و غبار
عباس نژاد درباره بازه زمانی شناسایی کانون های گرد و غبار 
اطراف تهران گفت: سازمان محیط زیست سال هاست روی این 
موضوع کار می کند. کمیته ملی مقابله بــا گرد و غبار نیز با هدف 
شناسایی این کانون ها و ارائه راهکارهای عملیاتی برای مدیریت 
آن ها تشکیل شده است. کانون های اطراف تهران سال ها پیش 
شناسایی شده اند و برنامه ریزی برای کنترل آن ها همزمان آغاز 
شده و کارهای اصلاح آن در حال انجام است. وی پاسخ به این 
پرسش که چرا با وجود شناســایی کانون ها نسبت به جلوگیری 
از اثر آن اقدام موثری صورت نگرفته اســت، گفــت: اصلاح، احیا 
و بازســازی محیــط زیســت یــک فرآینــد تدریجــی و بلندمــدت 
است. نمی توان انتظار داشت تخریب هایی که در طول ۲۰ سال 
ایجــاد شــده اند، در مدت دو یا ســه ســال به طــور کامــل جبران 
شــوند. مدیرکل حفاظــت محیط زیســت اســتان تهــران درباره 
تشدید شاخص های آلودگی نسبت به سال گذشته اظهارکرد: 
متأســفانه ســال گذشــته یکــی از ســال های خشــک محســوب 
می شــد و میزان بارندگی بســیار کاهــش یافت و بــارش اندکی در 
دشت ها رخ داد که خشک شدن آن ها در نهایت به تشدید گرد 
و غبار در سال جاری منجر شد. عباس نژاد در پایان در پاسخ به 
این پرسش که با توجه به خشکسالی ســال جاری آیا میزان گرد 
ک در ســال بعد نیز افزایش پیدا خواهد کرد، گفت: در این  و خا
خصوص سازمان هواشناسی باید نظر بدهد اما انجام اقدامات 

پیشگیرانه به طور قطع لازم است. 
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